
سیر تا پیاز قانون حجاب
  از فقدان شفافیت مفاهیم 
تا تسهیلات پیش بینی شده

 بعد از کش و قوس های فراوان بین سه قوه مجریه، 
قضائیه و مقننه، سرانجام مجلس با اجرای ۳ سال آزمایشی 
قانون حجاب و عفاف موافقت کرد تا مصوبه مجلس در 
صورت تایید شورای نگهبان به مرحله اجرا برسد. بعد از  
مرگ مهسا امینی و اعتراضات پس از آن، تغییر قانون حجاب 
در دستور کار دولت و قوه قضائیه قرار گرفت و لایحه ای تهیه 
و به مجلس ارسال شد. اما در ادامه، لایحه ارسالی قوه قضائیه 
و دولت، مورد انتقاد اقلیت نمایندگان نزدیک به جبهه 
پایداری قرار گرفت و تلاش آنها برای تغییر این لایحه در 
نهایت کار را به بهره گیری از اصل ۸۵ قانون اساسی و بررسی 
محرمانه لایحه در کمیسیون ویژه کشاند. لایحه عفاف و 
حجاب در نهایت به وسیله ۱۰ عضو کمیسیون قضائی و 
حقوقی که مجموع رأی شان در ایام انتخابات، ۴۹۲ هزار و 
۵۷۳، بود، تبدیل به قانون شده و به شورای نگهبان رفت. 
بررسی متن منتشر شده از قانون حجاب و عفاف، انتقادات 
کارشناسان سیاسی، اقتصادی و فرهنگی را به دنبال داشته 
است. اما مهم ترین انتقادات به این قانون، در حوزه قانون 
نویسی است. حقوقدان ها معتقدند نگارندگان قانون حجاب 
بدون شناخت از نظامات اداری کشور، تکالیفی را برای 
دستگاه های اجرایی تعریف کرده اند که در اجرا، آنها را با 
موانع و مشکلات جدید روبه رو خواهد کرد. چه آنکه یکی 
از مهم ترین دلایل ناکارآمدی قانون قبلی حجاب و عفاف 
و مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی و شورای فرهنگ 
عمومی درباره حجاب، ناتوانی دستگاه های اجرایی در 

اجرای قانون و مصوبات ابلاغی بود.
 منطق نظارت اجباری مردم بر مردم

 از سوی دیگر، منطق قانونگذار برای نگارش این قانون، 
ایجاد شبکه ای متقابل از نظارت هایی است که مردم متاثر از 
ضرر مالی ناشی از عدم رعایت حجاب یا گزارش بی حجابی، 
منافع اقتصادی آنها را در پیوند با یکدیگر، زنجیر می کند 
تا اگر یک جزء از جامعه به وظیفه نظارتی خود برای اعلام 
بی حجابی عمل نکند، دومینوی مجازات ها، منافع سایر 
افراد را هدف قرار دهد. برای نمونه، برابر قانون جدید، 
تعیین صلاحیت کارمندان و معلمان و اساتید دانشگاه، به 
طور مستمر و در طول خدمت شان خواهد بود و در صورت 

تخطی از این قانون، مجازات خواهند شد. 
 فقدان شفافیت مفاهیم

اما مهم ترین نقد به قانون از ناحیه عدم تعریف مفاهیم 
اولیه آن است. مفاهیمی که سایر اجزاء این قانون به آن 
پیوند و ارجاع داده شده است. به همین دلیل، ناظران 
سیاسی می گویند در قانون حجاب و عفاف مصوب ۱۴۰۲، 
عبارت هایی مانند برهنگی، بی حجابی، بدپوششی، اقلام 
مرتبط با حجاب، کالای فرهنگی، سبک زندگی اسلامی 
خانواده محور، فرهنگ عفاف و حجاب که بارها در متن 
قانون تکرار شده و اقدامات سلبی و ایجابی مجریان قانون 
برای مجازات افراد، نسبت به این مفاهیم ارزشگذاری شده 
است، فاقد معانی دقیق بوده و قابلیت تفسیر سلیقه ای 
توسط مجریان را خواهد داشت. چه آنکه در بسیاری از 
موارد مرجع تشخیص تخطی از قانون حجاب و عفاف، 
دستگاه های مختلف با سلیقه های گوناگون تعیین شده 
است. مشخص نیست قانون گذار به چیزی »سبک زندگی 
اسلامی خانواده محور« می گوید که تخطی از آن، مجازات 
به دنبال دارد. قانونگذار تلاش کرده با خط کش گذاری 
حجاب، یک مفهوم کیفی همچون حجاب یا عفاف یا 
پوشش را اندازه گیری کرده و برای آن مجازات تعیین 
کند. چه آنکه مهم ترین نقطه ضعف این قانون، تکرار 
اشتباه قانون قبلی در عدم تعیین شفاف مرجع تشخیص 
بی حجابی یا بدپوششی است. اینکه چه کسی یا چه نهادی 
با توجه به عرف هر فرهنگ در هر استان، بی حجابی را معنا 
خواهد کرد. آیا بدپوششی با توجه به تنوع قومی و فرهنگی 
ایران، معنای یکسانی در فرهنگ های مختلف دارد؟ اگر 
در قانون قبلی، دادگاه ها مرجع تشخیص بی حجابی بودند 
حالا مراجع متعددی برای تشخیص بی حجابی افراد در 
نظام اداری، امنیتی و انتظامی کشور تعریف شده است. 
حقوقدان ها معتقدند یکی از بایسته های قانون نویسی، 
شفافیت مفاهیم و صراحت در استخدام واژگان حقوقی 
است به نحوی که بعد از تصویب قانون، ابهامی برای اجرای 
آن یا اجرای سلیقه ای قانون وجود نداشته باشد. این انتقاد 
به قانون قبلی حجاب هم در تعریف عبارت »بدحجابی« 
وارد بود و موجب می شد تا مجریان قانون، متناسب با سلیقه 
خود، قانون را اجرا نمایند. اجرای سلیقه ای قانون آنجا 
رخ نمایی کرد که تشخیص بی حجابی توسط گشت ارشاد 
شهرتهران با تشخیص بی حجابی توسط گشت ارشاد شهر 

قم، متفاوت بود.
 تسهیلات پیش بینی شده در قانون حجاب و 

عفاف
  اگرچه در قانون حجاب و عفاف، پیش بینی اعتبار 
اجرای این قانون برابر بند۴ ماده۲۵، به سازمان برنامه و 
بودجه واگذار شده است اما ناظران اقتصادی معتقدند، 
قانونگذار محل و ردیف بودجه ای برای ارائه تسهیلات 
توسط دستگاه ها مشخص نکرده و تحمیل آن بر دولت 
در بودجه سال آینده، افزایش کسری بودجه را به دنبال 
خواهد داشت. در نظر گرفتن سازوکارهای جریمه مالی 
برای شخصیت های حقوقی و حقیقی در فراگیرترین 
شکل ممکن در قانون حجاب دیده شده است. موضوعی 
که در صورت استمرار مشکلات اقتصادی، علاوه بر افزایش 
فاصله طبقاتی و تبعیض بین مردم، اثرات نامطلوبی بر نظام 
اقتصادی و نارضایتی مردم خواهد داشت. نقاط ضعفی 
که نیازمند دریافت نظرات کارشناسی برای ترمیم آن در 

فضایی شفاف است. 

 آرمان ملی- حمید شجاعی: خبر کوتاه بود؛ اما سخت 
»نعمت احمدی نسب درگذشت« قطعا در ابتدای شنیدن 
این خبر بسیاری از آنهایی که این بزرگمرد را می شناختند 
همچون نگارنده دچار بهت، حیرت، آه و افسوس شدند. اما 
تقدیر و روزگار با کسی شوخی ندارد و افراد در هر جایگاهی 
که باشند با هر درجه اجتماعی باید در مقطعی از زمان رخ در 
نقاب خاک بکشند. دکتر نعمت ا... احمدی نیز از این قضیه 
مستثنی نبود و پس از ماه ها دست و پنجه نرم کردن با بیماری 
و گذران دوران نقاهت بالاخره روحش آسمانی شد. دکتر 
احمدی چهره رسانه ای و شناخته شده ای بود که بسیاری 
با وی آشناییت داشتند اما به واقع توصیف آن مرحوم را باید 
از سیاسیون، حقوقدانان، وکلا، اساتید دانشگاه، خبرنگاران و 
روزنامه نگاران پرسید و هم آنها هستند که امروز بیشتر آه و 
حسرت را در فقدان آن وکیل آزاده می کشند. دکتر احمدی 
شخصیتی چند وجهی و نگاهی بلند داشت و نسبت به همه 
مسائل با دیدگاهی کارشناسانه می نگریست. به ویژه در حوزه 
مسائل حقوقی و قضائی که به قرائت بسیاری؛ خودش از 
یگانه های دوران محسوب می شد و همواره در رسانه ها نظرات 
کارشناسی اش منعکس می شد. شاید بسیاری از خوانندگان یا 
مخاطبانی که اخبار را به صورت عمومی دنبال می کنند رزومه 
دکتر نعمت احمدی در این چند خط خلاصه شود که »نعمت 
احمدی نسب متولد ۱۳۳۴ بود. او دانش آموخته حقوق و 
دکترای تاریخ بود و وکیل بسیاری از روزنامه نگاران در دهه ۷۰ 
و پرونده هایی همچون قتل های محفلی در کرمان بود.« اما به 
نگاه اهالی رسانه نعمت احمدی شخصیتی ورای یک کارشناس 
حقوقی بود. این وکیل و حقوقدان همواره در هر موردی از 
موضع مردم به مساله نگاه می کرد و همواره دغدغه مردم و در 
کنار آن توسعه و پیشرفت کشور را داشت و اتفاقا همواره نیز 

پیشنهاداتی را در حوزه های مختلف برای رشد و توسعه بیشتر 
ارائه می داد. این استاد دانشگاه که خود نیز در زمره اساتید 
اخراجی در سالیان گذشته بود، در این خصوص همواره معتقد 
بود که اگر اساتید نخبه و مجرب از دانشگاه کنار گذاشته 
شوند نه تنها به لحاظ علمی دانشگاه ها با افت کیفی مواجه 
خواهند شد؛ بلکه دانشجویان نیز آنچنان اطلاعات گرانسنگی 
در نخواهند یافت. مرحوم احمدی در مواجهه با خبرنگاران 
همواره با رویی گشاده برخورد می کرد و در هر ساعتی که با 
وی تماس حاصل می شد با ملاطفت و مهربانی پاسخگو بود و 
مطابق با موضوع مورد بحث مطالب کارشناسی خود را عنوان 
می کرد. حتی زمانی که وی را با نامهربانی از دانشگاه کنار 
گذاشتند و پروانه وکالتش را باطل کردند نیز ضمن گلایه و 
انتقاد از رویه نادرست به کشاورزی بازگشت. احسان اسقایی، 
خبرنگار »آرمان ملی« درخصوص درگذشت دکتر احمدی 
می گوید: همین چند ماه قبل بود که پیام داد درست است که 
بیمارم اما هنوز کله ام بوی قرمه سبزی می دهد. صبح دیروز که 
با دکتر نجفی توانا، رئیس اسبق کانون وکلا صحبت می کردم و 
خبر فوت دکتر احمدی را دادم ایشان صراحتا گفتند که آقای 
احمدی از وکلای خوب بودند. از احمدی نژاد خوشش نمی آمد 
و در گفت وگو با من در آن سال ها گفت مردم هم می توانند 
او را از طریق دادگاه صالحه محاکمه کنند. مرحوم هاشمی 
رفسنجانی از آن مصاحبه خوشش آمده بود و به احمدی گفته 
بود مرحبا شنیده ام که سنگ تمام گذاشتی. هر چند منتقدی 
جدی بود اما هیچ گاه منافع ملی را زیر پا نگذاشت.« حال از 
آن مرحوم برای اهالی»آرمان ملی« تنها صدایی دلنشین، 
یادداشت ها و مصاحبه هایش باقی مانده است. نعمت احمدی 
دوستدار مرحوم آیت ا... هاشمی بود.  او در زمره وکلای آزاده و 
آزاداندیش بود. آخرین گفت وگوی او در خصوص اعتراضات 

مردمی به علت عدم اجرای فصل سوم قانون اساسی است. 
 احمدی خیلی وطن پرست بود

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با نگاه و نگرش 
مرحوم نعمت احمدی به مسائل جامعه و کشور اظهار داشت: 
دکتر احمدی نگاهش نسبت به توسعه و پیشرفت ایران خیلی 
عمیق و وطن پرستانه بود. به نحوی می توان گفت ادامه باستانی 
پاریزی بود چون دکتر باستانی پاریزی هم کرمانی بود و از 
لطافت در نگارش برخوردار بودند. فیاض زاهد به »آرمان ملی« 
گفت: دکتر احمدی نیز تا زمانی که زنده بود و هنوز بیمار نشده 
بود برای همه رسانه ها از جمله آرمان ملی می نوشت. مرحوم 
احمدی زندگی اش را از کشاورزی اداره می کرد و پس از اینکه 
بعد از انقلاب ممنوع الوکاله شد به کشاورزی در باغ پسته ای در 
غرق آباد میان ساوه و همدان مشغول شد. این استاد دانشگاه بیان 
کرد: دکتر احمدی زمانی که دوباره توانست وکالت کند؛ وکیل 
فعالان سیاسی و روزنامه نگاران و مردمان گرفتار بود و شاید 
یکی از معروف ترین پروندها ماجرای قتل های محفلی کرمان 
بود و در حوزه های سیاسی نیز وکالت بسیاری از سیاسیون را 
عهده دار بود. زاهد ادامه داد: متاسفانه سال گذشته عذر ایشان 
را از دانشگاه خواستند و به نظر من علت تشدید بیماری آقای 
دکتر احمدی ممنوع التدریسی و ممنوع الوکاله شدن وی بود. 
زاهد در خصوص آخرین ملاقاتش با مرحوم دکتر احمدی اظهار 
کرد: چهارشنبه بعد از مدت ها ایشان را در بیمارستان آتیه دیدم 
که دستگاه ها را از وی جدا کرده بودند و قابل صحبت کردن بود 
و سراغ من را گرفته بود که خودم ر ا سریع رساندم و خیلی با او 
گفتیم و خندیدم و تلفن خیلی دوستان که نعمت دوست داشت 
صدایشان را بشنود گرفت. آنجا به من جمله ای گفت که بسیار 
دردناک بود که اینها می خواهند با این کارهایشان من را تحقیر 
کنند و من پاسخ دادم که تو تحقیر نمی شوی و بزرگ تر شده و 
منزلت و جایگاهت بالاتر خواهد رفت. زاهد تصریح کرد: آدم ها 
بعضی وقت ها از غصه، فشار و قدر ناشناسی زندگی برایشان 
سخت می شود و به هر حال عده ای با دکتر احمدی نسب که 
نگاهی ملی، میان دارانه، اصلاح طلبانه و خیرخواهانه  داشت، 
نساختند. نعمت را دق مرگ کردند. واقعیت این است که 
نعمت احمدی هیچگاه زندگیش را بر مبنای حقوق دانشگاه و 
حق الوکاله اداره نمی کرد و اصلا محتاح این مسائل نبود آدمی 
آزاده و آرمان خواه بود. به نظر من برخوردهای سال آخر خیلی 

به نعمت لطمه زد.
 از حریم رسانه ها دفاع می کرد

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب اظهار داشت: آقای دکتر 
احمدی از دوستان خوب ما بود که از سالیان پیش خدمت 
ایشان ارادت داشتیم و معمولا در مناسبت های مختلف و 
برنامه های مختلف وی را زیارت می کردیم، اما بیشتر به 
واسطه حضور در فعالیت های سیاسی و بودن در وزارت کشور 
و مواجهه با پرونده های سیاسی و حقوقی که پیش می آمد 
خدمتشان می رسیدیم و از نظرات ایشان بهره می گرفتیم. 
جهانبخش خانجانی به »آرمان ملی« گفت: ایشان از وکلایی 
بودند که هم به تاریخ مسلط بود و هم موضوعات حقوقی و 
آشنا بود. وی افزود: در دورانی که روزنامه ها تحت فشار قرار 
گرفته بود ایشان از وکلایی بود که محکم در دفاع از حریم 
آزادگی رسانه ها و روزنامه ها یک تنه به میدان آمد و در دفاع از 
روزنامه نگاران و رسانه ها تلاش زایدالوصفی داشتند. سخنگوی 
وزارت کشور دولت اصلاحات تصریح کرد: دکتر احمدی با 
روحیه بشاش به همه افراد روحیه می داد خصوصا در وقایع 
۸۸ که خود ما هم دچار مشکل شده بودیم بعد از آزادی از 
دیدگاه های عملی و حقوقی ایشان بهره می بردیم. فقدان 
چنین شخصیتی به نظر من برای جامعه سیاسی و حقوقی 
ایران خیلی سخت است و جایگزین ایشان را به سختی 

می توان پیدا کرد. 
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دکتر نعمت احمدی نسب حقوقدان درگذشت

فقدان نعمت
  فیاض زاهد در گفت وگو با »آرمان ملی«: نعمت دق مرگ شد     

 جهانبخش خانجانی در گفت وگو با »آرمان ملی«: فقدان چنین شخصیتی برای جامعه 
سیاسی و حقوقی ایران خیلی سخت است

 آرمان ملی – مطهره شفیعی: ۳۰ شهریورماه بود که 
عزت ا... ضرغامی از بازگشت ۳۵۰۶ لوح هخامنشی از آمریکا 
به ایران خبر داد. وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی در ایکس )توئیتر( از انتقال ۳۵۰۶ لوح تاریخی مربوط 
به دوره هخامنشی در بازگشت رئیس جمهور از سفر آمریکا، 
به ایران خبر داد. او نوشت: پیگیری های مستمر نتیجه داد و 
سرانجام ۹ صندوق، هر کدام به وزن ۷۵ کیلوگرم که شامل 
مجموعه ای ارزشمند از میراث فرهنگی و تمدنی کشور است از 

آمریکا تحویل گرفته شد.
 مصادره اقدام دولت روحانی 

 بازگشت تعداد زیادی از لوح های هخامنشی به کشور خبر 
خوبی است اما تحریف واقعیت موضوعی است که نمی توان 
نادیده گرفت. ابراهیم رئیسی به عنوان رئیس جمهور به آمریکا 
رفت و به همراه محموله ای از الواح هخامنشی وارد ایران شد. 
برخی سعی فراوان کردند که بازگشت لوح های هخامنشی را 
دستاورد دولت رئیسی معرفی کنند. تیترهای مانند »سوغاتی 
رئیسی از نیویورک«، »دستاورد رئیس جمهور« و حتی تیتر 
سابت دولت مبنی بر »سوغاتی تاریخی دکتر رئیسی از 
نیویورک« چنان القا می کند که این دولت نقش اصلی را در 
بازگرداندن الواح هخامنشی داشته است که واقعیت خلاف 
آن است. سخنگوی دولت یعنی علی بهادری جهرمی که 
شاید اطلاعات زیادی از روند بازگشت لوح ها دارد، مدعی شده 
بود: »رئیس جمهوری در بازگشت از سفر غرورآفرین خود به 
آمریکا، سوغاتی  هایی از جنس فرهنگ، تمدن و تاریخ ایران را 
به همراه خود خواهند آورد که همه از آن ها خوشحال خواهیم 
شدم.« این اقدامات و ادعاها همانند برخی موضوعات دیگر 
مصادره دستاوردهای دولت روحانی است یعنی تلاش های 
موثر در آن دولت انجام شد و دولت رئیسی به وقت چیدن 

میوه رسید!
 واقعیت چه بود؟

پی  در  دولت  رسانه ای  تیم  چیست؟  واقعیت  اما   
دستاوردسازی از بازگشت الواح هخامنشی در جریان سفر 
رئیس جمهور به نیویورک است که اسناد منتشره در فضای 
مجازی حکایت از مصادره دیگری از دستاوردهای دولت 
روحانی دارد.  ماجرا از این قرار است که دیوان عالی آمریکا سال 

۹۶ برای بازگرداندن الواح هخامنشی به نفع ایران حکم داده 
بود و چیزی که دولت رئیسی به عنوان دستاورد رونمایی کرد، 
چهار مرحله قبل آن سال ۱۳۹۸ وارد کشور شده بود و رئیسی 
سفر پنجمین محوله از این الواح را با خود به ایران آورد. حسین 
موسویان دیپلمات پیشین کشورمان، در حساب توییتری 
خود مطلبی درباره سوغاتی ابراهیم رئیسی منتشر کرد. او 
نوشت: »سال ۹۶ دیوان عالی آمریکا حکم مصادره و فروش 
الواح هخامنشی ایران را لغو کرد. سپس اوفک مجوز خروج را 
صادر و سال ۹۸ پس از ۸۴ سال، چهارمین محموله از الواح 
شامل ۱۷۸۰ قطعه لوح هخامنشی به ایران بازگشت و اکنون 
محموله پنجم هم طبق حکم دادگاه به ایران بازگردانده شد...« 
حتی »ایسنا« رسانه حامی دولت هم حاضر نشد تا بازگشت 
بخشی از لوح های هخامنشی را دستاورد پاستورنشینان فعلی 
بداند و نوشت: »الواح هخامنشی از جمله آثاری است که حدود 
۹۰ سال پیش با موافقت دولت وقتِ ایران از کشور، خارج و 
برای مطالعه و بررسی به دانشگاه شیکاگو »امانت« سپرده شد. 
الواح در ۵۰ صندوق چوبی شامل حدود دوهزار جعبه مقوایی 
و چند پیت نفتی که در تخت جمشید )پارسه، پرسپولیس( 
به پارافین آب شده آغشته شده بودند، از راه بوشهر به آمریکا 
فرستاده شدند. قرار بود این الواح ۳ سال پس از مطالعه به 
ایران برگردانده شوند. بعد از مطالعه و انتشار نتایج مطالعات 
در قالب چند کتاب، استرداد الواح آغاز شد که در سه مرحله 
بخش کوچکی از آن ها به کشور برگردانده شد؛ ۱۷۹ قطعه 
در نخستین محموله ارسالی در سال ۱۳۲۷ به تهران رسید. 
دومین محموله شامل ۳۷ هزار قطعه بود که در سال ۱۳۲۹ به 

ایران بازگردانده شد و در سال ۱۳۸۳ سومین محموله یعنی 
۳۰۰ قطعه لوح به ایران تحویل داده شد. برای بازگشت بخش 
چهارم الواح به کشور، یک شکایت اما ورق را برگرداند. پرونده 
معروف »جنی روبین« علیه ایران تشکیل شد. رویترز در اسفند 
۱۳۹۶، آن را بررسی کرد و درباره آن نوشت: »سه سال پیش 
دادگاهی در آمریکا حکم داد، آثار تاریخی ایران که امانت در 
دانشگاه شیکاگو بودند، مصادره شوند و غرامت ۷۱ میلیون و 
۵۰۰ هزار دلاری حاصل از فروش آن به قربانیان آمریکایی 
که در انفجار انتحاری در بیت المقدس بودند، پرداخت شود. 
در نتیجه دادگاه آمریکایی حکم مصادره این اشیای تاریخی 
را صادر کرد و دستور فروشِ الواح را داد، اما در بررسی نهایی 
قضات دیوان عالی در دادگاهی که دوم اسفند ۱۳۹۶ برگزار 
شد، حکم مصادره و فروش الواح هخامنشی ایرانی لغو شد.« 
ذوق زدگی حامیان دولت سیزدهم و مخالفان دولت روحانی 
نشان از عدم مطالعه از سوی آنها دارد چرا که با کمی مطالعه 
متوجه می شدند محموله ای که با در بوق و کرناکردن، آن را 
سوغاتی رئیسی می نامند، پنجمین محموله الواح است و در 
سال های ۲۷، ۲۹، ۸۳ و ۹۶ محموله های دیگر وارد کشور 
شد. خبرگزاری دولتی »برنا« هم نوشت: »در مهرماه سال 
۱۳۹۸ در جریان سفر رئیس موسسه شرق شناسی شیکاگو 
به تهران، وی اعلام کرد که بسته بندی الواح جهت انتقال به 
ایران در حال انجام است و زمان تقریبی پایان بسته بندی را 
اردیبهشت ۱۳۹۹ پیش بینی کرد.« بنابراین تلاشی از سوی 
دولت سیزدهم برای برگرداندن الواح هخامنشی به آن اندازه 

که تبلیغ می شود، صورت نگرفته است

اقدامات بازگرداندن الواح هخامنشی در دولت قبل انجام شده بود

سوغات رئیسی از دستاورد  دولت روحانی!
      در پنجمین مرحله ،۳۵۰۶ لوح هخامنشی دیگر از آمریکا به ایران برگردانده شد

 هیأت مولدسازی هیچ 
حق الزحمه ای نگرفته است

رئیس  توکلی،  احمد  آنکه  از  پس 
هیات مدیره دیده بان شفافیت و عدالت 
در نامه ای بلند خطاب به روسای قوا و 
نمایندگان مجلس انتقاداتی را نسبت 
به هیأت ۷ نفره مولدساز وارد آورد و از 
دریافت حق الزحمه  میلیاردی این اعضا 
گفت. روز یکشنبه مورخ هجدهم شهریوه 
ماه سالجاری روزنامه »آرمان ملی در 
مطلبی تحت عنوان »از افشا تا تکذیب؛ 
شفافیت قلب شد« به بررسی پروژه 
مولد سازی دارایی های دولت در قالب 
هیأت مولد ساز و همچنین اظهارات احمد 
توکلی پرداخت که هدف از این مطلب نیز 
صرفا بررسی و شفاف سازی در خصوص 
آنچه از سوی رئیس دیده بان عدالبت و 
شفافیت مطرح شده بوده و اساسا قصدی 
در جهت تخریب یا سیاه نمایی بر علیه 
هیأت ۷ نفره وجود نداشته است. چرا 
که قطعا سازمان خصوصی و خود هیأت 
۷ نفره اشراف بهتری به این مساله دارند 
و اخبار این امور را به درستی به آگاهی 
جامعه می رسانند. در همین راستا مرکز 
روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت امور 
اقتصادی و دارایی در پاسخ به ادعای 
مطرح شده در گزارش یاد شده جوابیه ای 
را به شرح ذیل صادر کرده است که در 
ادامه می خوانید. در این جوابیه آمده 
است: ادعای حق الزحمه هیأت مولدسازی 
کذب و خلاف واقع است. مبلغ مورد اشاره 
در قانون طبق آیین نامه اجرایی موجود، 
صرف پرداخت هزینه های مربوط به 
اجرای قانون مولدسازی شده و فهرست 
هزینه کرد آن طبق قانون هر ۶ ماه افشا 
می شود و به هیچ عنوان پرداختی برای 
اعضای هیأت مولدسازی در آن در نظر 
گرفته نشده است. در این مورد وزیر 
اقتصاد ادعای مطرح شده را تکذیب کرده 
و از دستگاه قضائی خواسته است تا در 
ارتباط با ادعای نادرست مطرح شده 
مبنی بر دریافت دستمزد توسط هیأت 
۷نفره مولدسازی ورود و نتیجه بررسی 
خود را فورا به افکار عمومی اعلام کند 
چرا که این هیأت نه دریافتی داشته و 
نه خواهد داشت و این ادعا مصداق بارز 
خلاف گویی و اخلال در امنیت روانی 
جامعه است. لازم به یادآوری است که 
عدم کارایی لازم در بهره گیری از اموال و 
دارایی های دولت، موجب درج احکامی در 
قانون برنامه ششم توسعه و قوانین بودجه 
سنواتی پیرامون موضوع مولدسازی 
شد، اما عدم دستیابی به اهداف قوانین 
مذکور، موجب آسیب شناسی این امر با 
شروع به کار دولت سیزدهم شده که در 
این راستا عدم تمرکز در امور مرتبط با 
مدیریت دارایی های دولت و مولدسازی 
آسیب  بزرگ ترین  به عنوان  آنها 
شناسایی شد. با توجه به این موضوع و 
به موجب مصوبه شصت و هفتمین جلسه 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران 
قوا ابلاغی مورخ ۱۴۰۱. ۹. ۷، هیأت عالی 
مولدسازی دارایی های دولت متشکل 
از معاون اول رئیس جمهور، وزیر امور 
اقتصادی و دارایی )دبیر هیات(، رئیس 
سازمان برنامه و بودجه کشور، وزیر کشور، 
وزیر راه و شهرسازی، یک نفر نماینده 
از طرف رئیس مجلس شورای اسلامی 
و یک نفر نماینده از طرف رئیس قوه 
قضائیه تشکیل شد. آیین نامه اجرایی 
مولدسازی دارایی های دولت در ۲۴ 
به تصویب هیأت   ۱۴۰۱ ماه  اسفند 
عالی مولدسازی دارایی های دولت و در 
فروردین ماه ۱۴۰۲ به تایید شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی )سران قوا( رسید. 
مهم ترین اقداماتی که تاکنون در این 
راستا از سوی دولت به سرانجام رسیده 
شامل شناسایی ۳۳۵۷ ملک و اموال 
مازاد دولت، تصویب ۱۳۸۷ ملک به عنوان 
اموال مازاد دولت به منظور فروش یا 
مولدسازی )۱۲۹۶ ملک در مرحله ارزش 
افزایی، ۹ ملک در مرحله قیمت گذاری 
و ۴ ملک در مرحله عرضه(، تدوین و 
تصویب ۵ مورد آیین نامه، دستورالعمل، 
رویه های مقرراتی، تصویب معاوضه 
۴ مالک مازاد دولتی با املاک بخش 
غیردولتی، تصویب تعداد ۳۱ مورد پروژه 
عمرانی نیمه تمام اولویت دار جهت طرح 
در کمیته پایش پروژه های عمرانی نیمه 
تمام و تقویت چارچوب های نرم افزار 
در زمینه مولدسازی دارایی های دولت 
)طراحی سامانه مولدسازی دارایی های 
دولت )مدد( و طراحی تالار مولدسازی 
دارایی های دولت شاخص( است. در 
کنار شفاف سازی درباره عملکرد دولت 
در مولدسازی دارایی های دولت لازم به 
یادآوری است که آسیب شناسی درباره 
خصوصی سازی های گذشته، بازخوانی 
پرونده خصوصی سازی ها و شناخت نقاط 
قوت و ضعف، تکیه بر شفافیت به ویژه در 
موضوع مهم مولدسازی که با طراحی 
و رونمایی »تالار مولدسازی« چهره 
عینی تری به خود گرفت، برای کاهش 
نگرانی ها از رویکرد جدید دولت در نظر 

گرفته شده است. 


